

Dominique LENFANT, « Isménias et les ambassadeurs de Thèbes à la cour perse », *Ktèma* 36, 2011, p. 331-347.

#### ABSTRACT/RÉSUMÉ

ABSTRACT. This paper examines the qualities which the Thebans required when they chose ambassadors to be sent to the Persian court. It is based on the prosopographical study of the four ambassadors known by name, Pelopidas, Ismenias, Thessaliscos and Dionysodoros. It considers the relevance of criteria such as high social status, the power held in the city, military or athletic glory, as well as personal or familial relationship with the Persian king. The ambassador Ismenias was supposed to have used trickery to have the King believe that he had made proskynesis and the Greeks believe that he had not. He is no longer identified here as a companion of Pelopidas, who went to Susa in 367, but as the Theban politician who was opposed to Sparta in the beginning of the fourth century BC, who received money from Timocrates of Rhodes and who was charged with “barbarizing” and having become the *xenos* or guest(-friend) of the Persian king. The case of Dionysodoros is an opportunity to consider the role of Olympic victors as ambassadors or guests to the Persian king.

RÉSUMÉ. Cette analyse des critères qui présidaient au choix des ambassadeurs thébains envoyés en Perse s'appuie sur l'étude des quatre ambassadeurs nommément connus, Pélopidas, Isménias, Thessaliscos et Dionysodoros, pour peser la pertinence des critères liés à l'appartenance sociale, à la position de pouvoir dans la cité, au prestige militaire ou athlétique, ainsi qu'aux relations personnelles ou familiales avec le roi de Perse. L'ambassadeur Isménias censé avoir rusé pour faire croire au Roi qu'il avait fait la proskynèse et aux Grecs qu'il ne l'avait pas faite est identifié non plus comme un compagnon de Pélopidas à Suse en 367, mais comme l'adversaire de Sparte du début du IV<sup>e</sup> siècle av. J.-C., qui reçut de l'argent de Timocrate de Rhodes et fut accusé de "barbariser" et d'être devenu l'hôte (*xenos*) du roi de Perse. Le cas de Dionysodoros permet, quant à lui, d'analyser le rôle des vainqueurs olympiques comme ambassadeurs ou hôtes du roi de Perse.

Key-words : Ancient Greek History, Ancient Diplomacy, Greek-Persian relations, Achaemenid History, Achaemenid Persia, Ambassadors.